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Svar på § 37-spørgsmål nr. 280 ang. 2017 kvoter for narhvaler i Tasiilaq 
 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 

Naalakkersuisut vedr. 2017 kvoter for narhvaler i Tasiilaq. Spørgsmålet er henvist til 

besvarelse hos mit område. 

Ad. 1) Hvad er begrundelsen for, at man ved fordeling af narhvalkvoter kun igen har 

fordelt 18 narhvaler til Tasiilaq og dets bygder? 

Ad. 2) Hvorfor har man ikke tildelt flere dyr? 

Ad 1+2) 

Det skal præciseres at kvoten for Tasiilaq ikke er på 18, men 40 narhvaler, hvoraf 24 er 

politisk besluttet og 16 ifølge biologisk rådgivning. 

Naalakkersuisut godkendte under deres møde 22. december 2016 en politisk besluttet 

ekstra kvote på 24 ekstra narhvaler til Tasiilaq, således kvoten bliver 40 og 8 ekstra 

narhvaler til Ittoqqortoormiit, således kvoten bliver 58. Jf. koalitionsaftalen skal 

Naalakkersuisut tilgodese yderdistrikternes behov. Det betyder at narhvalkvoten for 

Østgrønland i 2017 bliver på i alt 98 narhvaler. Historisk har Tasiilaq kun fanget op til 20 

narhvaler, også før kvoteringen. 

Den grønlandsk-canadiske fælleskommission for hvid- og narhvaler, Joint Commission 

on Conservation and Management of Beluga and Narwhal (JCNB) anbefalede i 2015 at 

der hurtigst muligt foretages en flytælling i Østgrønland, for at vurdere 

narhvalbestanden, da den sidste og eneste tælling fra 2008 er forældet. Jo længere tid 

der går med nye tællingsresultater og dermed ny rådgivning, jo lavere kvoterådgivning 

vil der blive afleveret af hensyn til forsigtighedsprincippet. For Østgrønland, er den 

biologiske rådgivning en væsentlig reduktion i narhvalkvoterne, er dette lagt til grund, at 

der på nuværende tidspunkt ikke forelægger et pålideligt datagrundlag for 

narhvalbestandenes tilstand i Østgrønland, selv med de ekstra undersøgelser sommer 

2016, hvis resultat endnu ikke foreligger. 

Ad. 3) Kan der tildeles ekstrakvoter, når kvoten er opbrugt? 

Naalakkersuisut har ingen planer for yderligere ekstra kvoter, da det vurderes at den 

politisk tildelte ekstrakvote på 32 narvaler at være tilstrækkelig. 
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Ad. 4) Der er blevet foretaget optælling af narhvaler i augustmåned, hvornår vil man 

præsentere tallene? 

Pinngortitaleriffik udførte i august 2016 flytællinger samt mærkning langs den 

grønlandske Østkyst, for at kunne vurdere bestandssammensætningen af hvid- og 

narhvaler, størrelserne samt kortlægge vandringsruterne af disse. APN kan på 

nuværende tidspunkt ikke give en eksakt dato om, hvornår den endelige rådgivning fra 

disse tællinger kommer til at blive præsenteret for Naalakkersuisut. Dog forventes den 

klar tidligst i 2018, da data fra undersøgelserne skal analyseres og derefter valideres og 

godkendes af den Videnskabelige Komité i Nordatlantisk Havpattedyr Kommission 

(NAMMCO) og NAMMCO Rådet, i henhold til de gældende arbejdsmetoder. 

 

Med venlig hilsen 

 

Hans Enoksen 


